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Referat af møde i Binævnet den 31. januar 2007 
 

 

Møde afholdtes hos Skadedyrslaboratoriet i Sorgenfri. 

 

Deltagere: Peter Esbjerg (KVL) (Formand) 

 Bo Vest Pedersen (KU) 

 Jørgen B. Jespersen (DJF) 

 Bjarne Sørensen (Danmarks Biavlerforening) 

 Arne Jensen (Danske Biavleres Landsforening) 

 Ditlev Bluhme (Sammenslutningen af Danske Erhvervsbiavlere) 

 Signe Sørensen(Dronningeavlerforeningen af 1921) 

 Keld Brandstrup (ErhvervsBiavlerne) 

 Eigil Holm (Danmarks Naturfredningsforening) 

 Stig Mellergaard (Fødevarestyrelsen) 

 Hans Erik Svart (Skov- og Naturstyrelsen) 

 Per Kryger (DJF) 

 Ebbe Nordbo, Sigrid Floor Toft og Pia Wolf Rasmussen (PD) 

 

Afbud fra: Anne Marie Zinck (Dansk Landbrug) 

 Thomas Holst (Frøsektionen) 

 

Dagsorden: 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Orientering om fortrolighed i Nævnets drøftelser 

3. Meddelelser 

4. Orientering om revision af bekendtgørelse om sygdomme hos honningbier og 

bekendtgørelse om renavl af honningbier 

5a. EU samhandel ved fund af den lille stadebille eller Tropilaelaps-mider   

5b. Forslag om egnsundersøgelse for ondartet bipest 

5. Kommende mødedatoer og mødested 

6. Evt. 

 

Pkt. 1. Godkendelse af dagsorden 

Der var inden mødet udsendt dokument vedr. EU samhandel ved fund af den lille 

stadebille eller Tropilaelaps-mider. Emnet blev behandlet som punkt 5a.  

 

Pkt. 2. Orientering om fortrolighed i Nævnets drøftelser 

Sigrid Toft orienterede om de 2 udsendte dokumenter omhandlende fortrolighed og 

habilitet, i forbindelse med rådgivende udvalgs arbejde og de relevante retsregler om 

fortrolighed og tavshedspligt. 
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Det blev fremhævet at et nævnsmedlem selv er forpligtet til at oplyse sin (mistanke 

om) inhabilitet hvorefter nævnet tager stilling til den konkrete sag. 

 

Formanden vil tage stilling til eventuel fortrolighed af dokumenter, som i givet fald 

vil blive stemplet. Person- og virksomhedsfølsomme oplysninger skal i alle tilfælde 

refereres anonymt. 

 

Pkt. 3. Meddelelser 

PD har netop modtaget henvendelse fra Direktoratet for FødevareErhverv omkring 

Forordning nr. 917 om gennemførelsesbestemmelser til Rådets Forordning nr. 797 om 

foranstaltninger til forbedring af betingelserne for produktion og afsætning af biavls-

produkter. Her skal nævnet besvare Bilag II. Frist for besvarelse er 15. marts 2006. 

 

Nævnet enedes om at lade DJF være tovholder på besvarelsen, og at DJF’s opgørelse 

over stadeantallet i Danmark anvendes til besvarelsen. DJF sender et udkast til orga-

nisationerne med kort frist for kommentarer. 

 

FVST oplyste at EU’s Forordning om animalske biprodukter (f.eks. voks og propolis) 

tidligst bliver behandlet i efteråret 2007 med henblik på revision. FVST vil orientere 

når der kommer nyt. 

 

Danske biavlere har noteret sig at det har været svært for dem at afsætte sidste års 

honninghøst. Det blev diskuteret om nævnet kan bede de 2 danske honningcentraler 

om omsætningstal etc., eventuelt via Danmarks Statistik. Der var dog enighed om at 

forespørgslen nok ville være forgæves og at emnet er på kanten af nævnets arbejds-

område. Eventuelt kan emnet belyses under strategi-arbejdet. 

 

Pkt. 4. Orientering om revision af bekendtgørelse om sygdomme hos honning-

bier og bekendtgørelse om renavl af honningbier 

PD’s udkast til nye bekendtgørelser var endnu ikke godkendt i ministeriet. Bekendt-

gørelserne er blevet grundigt gennemarbejdede og moderniseret i sprog og struktur, så 

de er blevet mere læsevenlige. Bekendtgørelserne sendes i skriftlig høring inden 

for et par uger, og eventuelle spørgsmål kan tages op på næste Nævnsmøde den 1. 

marts. 

 

SDE havde stillet flg. spørgsmål til bekendtgørelsen om renavl af honningbier:. I § 3, 

stk. 2 står, at ”Ansøgningen skal være vedlagt en udtalelse fra indehaverne af de i stk. 

1, nr. 6 nævnte bigårde om, hvorvidt der er indforstående …”. Betyder det så, at 

tilladelsen er afhængig af disse biavleres accept, eller betyder det, at Plantedirektora-

tet kan vælge at overhøre en biavlers protest, jr. § 4, stk. 1? 

 

PD svarede, at PD ikke vil godkende (og formentlig aldrig har godkendt) et renavls-

område, hvis områdets biavlere ikke accepterer at skifte til bier af samme linje som på 

parringsstationen.. Men hvis man som biavler har givet accept til en oprettelse af en 

renavlsstation, er dette bindende i den forstand, at PD’s godkendelse for 5 år ikke vil 

blive trukket tilbage, med mindre renavlsstationen bryder reglerne for en parringssta-

tion i drift. 
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Det blev bemærket at renavlsstationer, som ikke reelt anvendes, skal frigives til evt. 

andre interesserede avlere. Produktionens omfang fremgår af årsrapporterne.  

 

Pkt. 5a. EU samhandel ved fund af den lille stadebille eller Tropilaelaps-mider 

FVST orienterede om, at EU Kommissionen med forslag til Kommissions-beslutning 

foreslår, at certifikater for samhandel med bier etc. skal certificere, at bigården ikke er 

omfattet af en 100 km’s zone for offentlige kontrolforanstaltninger iværksat på grund 

af udbrud af de nævnte skadegørere.  

 

FVST oplyste at kun England på nuværende tidspunkt har en beredskabsplan for 

udbrud. En beredskabsplan for DK vil skulle udarbejdes af DJF. FVST nævnte at de 

samme regler gælder for importer fra 3. lande, og derfor nødvendigvis skal gælde for 

samhandel. Sker der udbrud indenfor EU, må man dog nok genoverveje reglerne, og 

Danmark bliver næppe det første EU land hvor udbrud sker. Mere sandsynligt er det 

at udbruddene sker i de sydlige stater og evt. når os der fra. 

 

DJF mente, at en effektiv undersøgelse nok vil indebære, at man slår bierne ihjel i 

hvert stade indenfor en zone, så en 100 km’s zone kan få ret dramatiske konsekven-

ser. Forslagets bilag, pkt C, som kræver undersøgelse for skadegørere af hver forsen-

delse af bier er iflg. DJF ret problematisk, fordi undersøgelsen reelt ikke kan afgøre 

om forsendelsen er inficeret. FVST nævnte, at kun Danmark havde stillet spørgsmål 

til forslagets ordlyd på det seneste møde i EU, og at forslaget utvivlsomt vil blive 

vedtaget på Veterinærkomiteens møde tirsdag d. 6. februar. FVST vil bede de øvrige 

Medlemsstater om samarbejde mellem alle landenes laboratorier om diagnosticering, 

som er meget vanskeligt for disse organismer. 

 

Formanden opfordrede til, at vi gør alt for at undgå at den lille stadebille kommer til 

Danmark, herunder, at organisationerne bør fortælle biavlerne om den store risiko ved 

importer af bier etc. Hvis først stadebillen etablerer sig, siger al erfaring at vi må lære 

at leve med den, da den næppe står til at udrydde. I den forbindelse blev der opfordret 

til, at importkontrollen bliver smidiggjort, fordi usmidige regler kan motivere nogle 

biavlere til at ’springe over hvor gærdet er lavest’ og modarbejde kontrol. Dette er 

praktisk vigtigt, idet nogle biavlere har mere tillid til materiale fra f.esk Hawaii end 

materiale produceret indenfor EU. 

 

Også i denne forbindelse blev der rejst kritik af procedurerne for eksport af bier etc., 

hvor både DJF men også de regionale veterinærkontorer uden nødvendigt kendskab til 

bi-skadegørere er involveret. Organisationerne mente at systemet bør forenkles. FVST 

vil arbejde videre med dette spørgsmål og bl.a. undersøge, om DJF fuldt ud kan 

overtage forpligtelserne. 

 

Pkt. 5b. Emner til organisering af arbejdet for en strategi for dansk biavl 

En brainstorming om emner til et strategi-oplæg gav flg. foreløbige oversigt: 

 

1. Der er behov for flere områder til små bigårde 

- Vejledning til lodsejer (statsskove m.m.) 

2. Forberede muligheder for bierne/forholdet til jordbrugserhvervet 

- bl.a. liniebiotoper/randbeplantning/økologiske korridorer 

3. Biplanter i læhegn (NB. Skov- og Naturstyrelsen liste) 

- Hjemmehørende arter, især sent blomstrende arter 
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4. Rekruttering af biavlere/Fastholdelse af biavlere (Hobby biavlere/Erhvervs 

biavlere) 

- Ordninger for ældre biavlere 

5. Uddannelse 

6. Tilskudsmuligheder/hjælpemidler til biavl 

7. Afsætningsstrategi/markedsforhold/produktudvikling 

8. Sundhed/sygdom 

 

PD beklagede igen, at strategi-arbejdet er blevet forsinket, og forklarede at det er 

vigtigere at få et gennemarbejdet strategioplæg end et forhastet udspil til brug for 

ansøgninger til ’Honningprogrammet’. Nævnet støttede denne holdning og noterede 

sig, at DFFE må behandle ansøgninger alene på grundlag af EU’s kriterier og ansøg-

ningernes kvalitet. Organisationerne skal under alle omstændigheder hver især ansøge, 

og evt. søge sammen om ansøgninger som man finder det formålstjenligt.  

  

Der blev dannet en skrivegruppe som skal producere et oplæg til næste møde med 

uddybning af et eller flere af ovennævnte punkter som eksempel. Til skrivegruppen 

meldte sig Ditlev Bluhme, Bjarne Sørensen og Keld Brandstrup, med Per Kryger som 

tovholder. Oplægget færdiggøres senest den 21. februar og sendes til de øvrige 

Nævnsmedlemmer inden næste møde. 

 

Pkt. 6. Forslag til egnsundersøgelse for ondartet bipest 

Ditlev Bluhme har foreslået at der iværksættes en sådan egnsundersøgelse, som iflg. 

DJF ikke har været gennemført  i 15 år. Nævnet anbefalede, at en egnsundersøgelse 

skal iværksættes i Djursland. Her har der efter en stabil periode været en markant 

stigning i udbrud i 2006. DJF vil til næste møde fremlægge plan for egnsundersø-

gelse.  

 

Pkt. 7. Kommende mødedatoer og mødested 

Der er fastlagt møde til den 1. marts 2007 kl. 10.30 hos Plantedirektoratet. 

Der blev yderligere fastlagt møde den 13. juni 2007 kl. 10.30 hos Plantedirektoratet. 

Der forventes endnu et møde i oktober eller november 2007. 

 

Pkt. 8. Eventuelt 

Intet.  


